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درمکتب امام

به مناسبت سالروز درگذشت آیت الله کاشانی

یک عمر مبارزه با استعمار
آقاى كاشانى از جوانى در نجف بودند و يك روحانى مبارز بودند. مبارزه با استعمار، 
آن وقت البته انگلستان بود مبارزه با او. در ايران هم كه آمدند تمام زندگى شان صرف 

همين معنا شد و من از نزديك ايشان را مى شناختم.
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آیت الله جنتی در جلسه شورای نگهبان:

مسلمانان نسبت به جنایات صهیونیست ها
علیه مردم غزه بی تفاوت نباشند

دبیر شورای نگهبان گفت: هیچ مسلمانی نمی تواند نسبت به جنایات صهیونیست ها 
علیه مردم غزه بی تفاوت باشد و قطعاً هرکسی در این زمینه به وظیفه انسانی و اسلامی 

خود عمل نکند در پیشگاه خداوند متعال سرافکنده خواهد بود.
آيت الله احمد جنتى، دبير شوراى نگهبان در جلسه اين شورا با اشاره به فرارسيدن 
ماه مبارک رمضان اظهار داشت: ماه رمضان ماه ميهمانى خداى مهربان، ماه پاكيزگى 
نفوس و ماه طهارت قلب هاســت. اگر كســى حقيقت اين ماه را درک  كند، رفتارهاى 
طبيعى او مانند نفس كشيدن عبادت محسوب مى شود و در سير الى الله به او كمك 

خواهد كرد.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانى شــوراى نگهبان، وى در ادامه عنوان كرد: دعاى 
چهل  و  چهارم كتاب گرانقدر صحيفه ســجاديه كه براى شــب اول وارد شــده، به ما 
مى آموزد چگونه قدرشــناس ماه مبارک رمضان باشــيم. دعاى وداع با ماه رمضان نيز 
سرشــار از عباراتى اســت كه به معرفت ما نسبت به ارزش اين ماه مى افزايد. تدبر در 
اين دعا در روزهاى ابتدائى ماه رمضان، قطعاً از حســرت هاى ما در روزهاى پايانى آن 
خواهد كاســت. آيت الله جنتى درخصوص وقوع سيل در استان سيستان و بلوچستان 
نيز گفت: اين روزها هموطنان مان در آن استان با سختى ها و خسارات ناشى از سيل 
رو به رو هستند. البته دستگاه هاى مسئول در جهت يارى رسانى به مردم اين استان در 
تلاشند. از تلاش هاى صورت گرفته تشکر مى كنيم و از مسئولين مربوطه مى خواهيم 
با سرعت بخشيدن به خدمات امدادى و تأمين نيازهاى فورى ساكنان مناطق سيل زده، 
دغدغه هــاى اين مردم عزيز در ايام ماه رمضان را كمتر كنند. دبير شــوراى نگهبان 
همچنين بيان داشت: امسال مسلمانان جهان در حالى وارد ماه مبارک رمضان شده اند 
كه هر روز شاهد اخبار جنايات فجيع و غيرانسانى رژيم اشغالگر و غيرقانونى اسرائيل 
عليه مردم غزه هستيم كه حقيقتاً قلب هر انسان آزاده اى را مى آزارد. بنا بر آموزه هاى 
دين مبين اســلام، هيچ مسلمانى نمى تواند نسبت به اين ظلم آشکار بى تفاوت باشد 
و قطعاً هركسى در اين زمينه به وظيفه انسانى و اسلامى خود عمل نکند در پيشگاه 

خداوند متعال سرافکنده خواهد بود.

مسکو: همکاری های نظامی روسیه با ایران
در راستای قوانین بین المللی است

سرگئی ریابکوف، وزیر خارجه روسیه روز سه شنبه اعلام کرد که همکاری نظامی ـ 
فنی روسیه با دیگر کشورها از جمله ایران از قوانین بین المللی پیروی می کند.

به گزارش ايســنا، ريابکوف به خبرنگاران گفت: من در خصوص همکارى هاى نظامى ـ فنى 
روسيه با هيچ  كسى صحبت نمى كنم. تمامى همکارى هاى نظامى ـ فنى روسيه منطبق بر تعهدات 

بين المللى و مصوبه ها و مقررات خودمان است.
وى ادامه داد: هيچ كج روى در اين زمينه وجود ندارد. شرايط كنونى هيچ مسئله اى را تغيير 

نخواهد داد.

سالک: مركز پژوهش های مجلس
گزارش های شائبه دار منتشر نکند

 نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی، مرکز پژوهش های مجلس را اتاق فکر و 
بازوی مشورتی مجلس دانست و در عین حال گفت: نباید گزارش هایی که شائبه ایجاد 

می کند، منتشر شود.
حجت الاسلام احمد سالك، درباره گزارش اخير مركز پژوهش هاى مجلس در خصوص 
سياه نمايى وضعيت تامين دارو در كشور، گفت: مركز پژوهش هاى مجلس شوراى  اسلامى 
يك اتاق فکر قانونى نسبت به مشکلاتى است كه جامعه با آن رو به رو است و اين مركز از 
نظر قانونى مســائل را بررســى و دنبال مى كند و در جهت شناسايى و ارائه راهکار در رفع 
مشــکلات چه بسا مى تواند قوانين جديدى ايجاد كند كه از اين منظر منافاتى ندارد. وى 
افزود: گزارش هاى مركز پژوهش هاى مجلس برگرفته از مشــکلات مردم در جامعه اســت 
كــه پس از انجام تحقيق هاى لازم مى تواند آن را در اختيار مجلس و نمايندگان قرار دهد 
كه از اين منظر هم تفاوتى ندارد در صحن مجلس بيان شــود يا به خود نمايندگان ارائه 
شــود. نماينده ادوار مجلس با بيان اينکه گزارش هاى مركز پژوهش ها به دو شکل علنى و 
اختصاصى قابل ارائه اســت، گفت: اما اگر از پشــت تريبون و در صحن علنى مجلس بيان 
نشــود آثار منفى آن كمتر خواهد بود و به نظر مى رســد اگر قرار است پشت جايگاه ـ در 

صحن علنى ـ و در رسانه ها بيان شود، گزارش ها به گونه اى نباشد كه شائبه ايجاد كند.
در روزهاى گذشته، گزارشى از سوى مركز پژوهش هاى مجلس منتشر شد كه حاوى 
ادعاهايى را درباره وضعيت دارويى كشــور بوده و مورد استناد رسانه هاى اصلاح طلب قرار 
گرفته و نگرانى هايى در سطح جامعه به ويژه براى بيماران ايجاد كرده است. در عين حال 
بسيارى از كارشناسان حوزه سلامت و برخى اعضاى كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
اين گزارش را رد كرده و آن را موجب التهاب آفرينى در بازار دارو دانسته و بر همين اساس 

بر لزوم فعاليت تخصصى مركز پژوهش ها به عنوان بازوى مشورتى مجلس تاكيد دارند.
در حاشیه نشست کمیسیون مقام زن سازمان ملل در نیویورک

قدردانی معاون رئیس جمهور ایران از مواضع قطر 
در حمایت از مردم غزه

»انسیه خزعلی« معاون رئیس جمهور اسلامی ایران در امور زنان در دیدار با وزیر توسعه 
اجتماعی و خانواده قطر در مقر سازمان ملل در نیویورک، از مواضع دوحه در حمایت از مردم 
غزه قدردانی و ابراز امیدواری کرد با همکاری کشورهای اسلامی هرچه سریع تر آتش بس فوری 

در غزه برقرار شود.
انســيه خزعلى، معاون رئيس جمهور اســلامى ايران در امور زنان و خانواده روز سه شنبه به 
وقت محلى در ادامه ديدارهاى دوجانبه خود در حاشــيه شــصت و هشتمين نشست كميسيون 
مقام زن ســازمان ملل در نيويورک با »مريم بنت على بن  ناصر المســند« وزير توسعه اجتماعى 

و خانواده قطر ديدار و گفت وگو كرد.
دولت قطر از ابتداى جنگ اسرائيل و فلسطين در هفتم اكتبر ۲۰۲۳ )۱۵ مهرماه ۱۴۰۲( به 
عنوان يکى از ميانجيگران اصلى ميان اسرائيل و حماس براى برقرارى هر چه سريع تر آتش بس 
در نــوار غــزه بوده كه رژيم تل آويو در پى عمليات طوفان الاقصى همچنان در حال بمباران اين 
منطقه اســت كه بر اساس گزارش هاى مستند سازمان ملل متحد، اوضاع در اين منطقه بحرانى 
است. تاكنون تلاش ها براى برقرارى آتش بس فورى همزمان با آغاز ماه مبارک رمضان به نتيجه 

نرسيده است.
معاون رئيس جمهور اســلامى ايران در ابتداى اين ديــدار، از مواضع دولت قطر در حمايت 
از مردم مظلوم غزه قدردانى و ابراز اميدوارى كرد: با همکارى گســترده كشــورهاى مســلمان، 
آتش بس فورى در غزه برقرار و امکان دسترســى مردم به كمکهاى بشردوســتانه فراهم شــود. 
خزعلى با اشاره به ايده »جنبش تعهد به خانواده« كه توسط رئيس جمهور اسلامى ايران هفتاد 
و هشتمين نشست مجمع عمومى ملل متحد در سال جارى )۱۴۰۲( مطرح شد، از دولت قطر 
دعــوت كرد براى احيا و ترويج ارزش هاى خانواده طبيعى و فطرى به اين جنبش بپيوندد. وزير 
توســعه اجتماعى و خانواده قطر نيز با ابراز خرســندى از ديدار با معاون رئيس جمهور اسلامى 
ايران ابراز اميدوارى كرد: همکارى پايدار و گســترده در موضوعات مرتبط با زنان و خانواده بين 
دو كشــور برقرار شــود. بن ناصر المسند تصريح كرد: كشورهاى اسلامى و بسيارى از كشورهاى 
غير مسلمان، در موضوع صيانت از خانواده همسو هستند. به گزارش ايرنا، اين مقام ارشد دولت 
قطر گفت: منشــور ارزش هاى خانواده بدين منظور در وزارت توســعه اجتماعى و خانواده قطر 
تنظيم و توسط تعداد زيادى از كشورهاى آسيايى امضا شده است. معاون رئيس جمهور اسلامى 
ايران نيز با تقدير از وزير توسعه اجتماعى و خانواده قطر، از تدوين سند خانواده در معاونت زنان 
ايران خبر داد و پيشــنهاد بررسى اسناد دو كشور براى رسيدن به سند مشترک خانواده را ارائه 

كرد كه مورد موافقت و استقبال طرف قطرى قرار گرفت.
معاون رئيس جمهور اســلامى ايران در ادامه اين ديدار، »بحران جنسيت و شناخت انحرافى 
از هويت جنســى را از فجايع انسانى پيش روى نسل بشريت در جهان« دانست و »نگرانى خود 
را از تهديــد جدى دامن گير نهاد خانواده كه منافع كودكان، زنان و ســلامت جوامع را به خاطر 

انداخته است«، ابراز كرد.
خزعلى بر موضوع اشــتغال، كارآفرينى و اقتصاد براى بسط تعاملات و تبادلات تجارى بين 

زنان دو كشور تاكيد كرد كه مورد استقبال مقام قطرى قرار گرفت.
معــاون رئيس جمهور اســلامى ايران در امور زنان و خانواده در صدر هيئتى رســمى براى 
شــركت در اين نشست به نيويورک سفر كرده است. شصت و هشتمين نشست كميسيون مقام 
زن ســازمان ملل متحد روز دوشــنبه به وقت محلى برابر با ۱۱ مارس ۲۰۲۴ )۲۱ اســفند ماه 
۱۴۰۲( با حضور ۱۰۱ هيئت عالى رتبه از جمله هيئت جمهورى اســلامى ايران در مقر سازمان 

ملل در نيويورک آغاز به كار كرد.
نشست شصت و هشتم كميسيون مقام زن با موضوع اصلى »پرداختن به فقر و تقويت نهادها 
و تأمين مالى براى همه زنان و دختران« آغاز به كار كرده اســت. امســال ۱۰۱ هيئت عالى رتبه 
از سراســر جهان در اين نشســت به بحث و تبادل نظر و گفت وگو پيرامون موضوعات اولويت دار 

زنان خواهند پرداخت.
در جهان امروز ۱۰.۳ درصد از زنان در فقر شديد زندگى مى كنند و فقيرتر از مردان هستند. 
سازمان ملل متحد پيش بينى مى كند براى پايان دادن به اين فقر تا انتهاى دهه پيش رو، پيشرفتى 
۲۶ برابر ســريع تر به سمت پايان دادن به فقر لازم است. همچنين داده هاى ۴۸ اقتصاد در حال 
توســعه نشــان مى دهد كه براى دستيابى به توانمندسازى زنان و پايان دادن به فقر و گرسنگى 
بيــش از ۱۰۰ ميليون دختر و زن در جهان، به ســرمايه اى بالغ بر ۳۶۰ ميليارد دلار اضافى در 

سال نياز است.
دســتور رسمى نشست شصت و هشــتم كميسيون مقام زن سازمان ملل در حالى به فقر و 
محروميت زدايى توجه دارد كه جامعه جهانى، امروز شــاهد رخدادهاى تاســف بارى از گرسنگى 

كودكان و فقيرتر شدن لحظه به لحظه زنان در فلسطين به دليل جنگ اسرائيل است.

فرزند امین و رازدار حضرت امام
دفتر پژوهش های مؤسسه کیهان
»... در حال حاضر قم مركز اصلى فعاليت هاى ضد دولتى و تحريك مردم به آشوب و اخلالگرى 
است. هسته مركزى اين فعاليت ها را گروهى طلاب طرفدار خمينى تشکيل مى دهند كه مستقيماً با 

نجف در تماس اند و زير نظر سيداحمد خمينى فعاليت مى كنند...«۱
اين جملات بخشى از سند مهم ساواک درباره فعاليت هاى حاج سيد احمد خمينى، فرزند برومند 
حضرت امام خمينى رحمه الله عليه است، در زمانى كه امام به نجف در تبعيد بودند و حاج احمد در 
ايران، بخشى از انقلابيون پيرو ايشان را سازماندهى نموده و ارتباطشان را با امام امت برقرار مى ساخت. 
سيد احمد خمينى از همان اوان نهضت امام، وارد صحنه مبارزات و انقلاب گرديد و همپاى ديگر 
مبارزين و انقلابيون پيرو ايشــان ، رنج ها و سختى هاى بسيارى را متحمل شد ، به خصوص كه پدر و 
خانواده شان در تبعيد بودند و او براى حفظ رابطه دوستداران امام ، مى بايست ، خطرهاى بسيارى را به 

جان مى خريد و مابين ايران و شهر نجف عراق رفت و آمد مى نمود. 
از همين روى ســيد احمد جوان ، در هشتم تيرماه ۱۳۴۶ كه براى بار دوم از نجف و محضر امام 
بازمى گشــت ، توسط مأمورين عراقى دستگير و به مأمورين مرزى ايران تحويل داده شد. سيد احمد 
پس از آزادى مجددا به صفوف انقلابيون پيوســت و از آن پس ، از طريق برگزارى جلســات و پخش 

اعلاميه هاى امام و يارانشان ، با مبارزان ديگر مانند شهيد محمد منتظرى مرتبط گرديد.
ساواک قم در گزارش مورخ ۲۴ شهريور ۱۳۴9 كه با عنوان »عاملين پخش اعلاميه خمينى« براى 
مركز ارسال داشت، شهيد محمد منتظرى را عامل اصلى و سيد احمد را به عنوان عامل دوم، معرفى 
نمود. همچنين در گزارش ديگرى از ســاواک درباره عوامل اصلى اجتماع بيش از ۳۰۰ نفر از طلاب 
مدرسه فيضيه قم در مقابل صحن مطهر حضرت معصومه )س( به تاريخ ۲۲ دى ماه ۱۳۵۰ آمده است: 
»...محركين اصلى ايجاد اغتشاشات اخير در قم عبارتند از سيداحمد خمينى پسر خمينى، سيد 

محمدباقر سلطانى پدر زن سيد احمد،...«۲
به تحصیل علم و دانش اهتمام داشت

اما سيد احمد خمينى با آغاز مبارزات نهضت امام و حضور تمام عيار در آن، از تحصيل و افزودن 
بر علم و دانش خويش غفلت نورزيد و در نجف و قم، تحصيلات حوزوى خود را پى گرفت، دوره خارج 
فقه را نزد حضرات آيات موسى شبيرى زنجانى و مرتضى حائرى و همچنين پدر و برادر گراميشان، 
حضرت امام و آيت الله سيد مصطفى خمينى گذراند و فلسفه را از آيت الله محمدى گيلانى آموخت. 
وى در نجف در درس هاى آيت الله شهيد سيد محمدباقر صدر و در قم درس هاى شهيد مطهرى كه 

هفته اى دو روز به قم مى رفت، نيز شركت داشت.
حجت الاسلام سيد احمد خمينى در سال ۱۳۵۲ پس از تشرف به حج ، عازم لبنان شد و در كنار 
امام موســى صدر و شهيد دكتر مصطفى چمران همراه مجاهدان لبنانى با صهيونيست ها جنگيد. او 
پس از بازگشــت به ايران به طور كامل تحت نظر ســاواک قرار گرفت و تا سال ۱۳۵۶ اجازه خروج از 

ايران و ديدار امام و خانواده اش در نجف را پيدا نکرد.
حجت الاسلام سيد احمد خمينى براى آخرين بار در سال ۱۳۵۶ از ايران خارج شد ، ابتدا به سوريه 
رفت و ســپس عازم نجف شــد. اين در حالى بود كه با شهادت حاج سيد مصطفى خمينى، ساواک و 
مزدوران استعمار تصور مى كردند با حذف پسر ارشد امام، ستون مهم نهضت هدف قرار گرفته و اين 
اقدام موجب توقف آن خواهد شــد. اما حضور ســيد احمد خمينى در نجف، باعث شد كه خلأ وجود 
با بركت شــهيد ســيد مصطفى جبران شده و با برعهده گرفتن مسئوليت دفتر و بيت امام در نجف، 
حتى فعال تر از برادر شهيد خويش، از طريق روحانيت مبارز، ارتباط رهبرى امام را با انقلابيون سراسر 
كشور برقرار ساخته و در آستانه گسترده شدن نهضت امام، شرايط مطلوبى براى پيوند مستمر ميان 

امام و امت ايجاد نمايد.
جانشین خلف آیت الله شهید

گزارشــى از ســاواک نشانگر آن است كه حضور سيد احمد خمينى در نجف چه تأثير مهمى در 
گسترش فعاليت هاى نهضت داشت:

»...پس از آمدن سيداحمد به نجف فعاليت خمينى چند برابر شده به نحوى كه در طول يك سال 
اخير تعداد ســخنرانى ها، اعلاميه ها و نامه هاى تحريك آميز وى به اندازه چند سال گذشته بوده... در 
حال حاضر نيز گروه هاى افراطى و خرابکار در قم زير نظر مستقيم سيداحمد فعاليت دارند و مشاراليه 

از نجف خط مشى آنان را تعيين و ابلاغ مى كند...«۳
گزارش ســاواک قم نيز مؤيد همين مطلب است كه برخلاف انتظار كانون هاى استعمارى، سيد 
احمد خمينى، به خوبى جاى خالى برادر بزرگش، آيت الله شــهيد حاج مصطفى را پر كرده بود. در 

آن گزارش آمده بود:
»... راجع به ســيداحمد خمينى پســر دوم روح الله خمينى... كه گويا جانشين مصطفى خمينى 

)پسر متوفى روح الله( شده و براى ترقى پدرش و عليه ايران دست به فعاليت هاى زياد زده است...«۴
نهضت امام پس از شهادت حاج سيد مصطفى خمينى، همچون آتشى در زير خاكستر شعله ور 
شد و سراسر ايران را به تدريج در برگرفت. در اين ميان سيد احمد خمينى رازدار و امين امام و حامل 

پيام هاى پى در پى رهبر و نقطه اتصال شبکه گسترده ارتباطات با ايشان بود. 
و در شرايطى كه رژيم بعث عراق، امام خمينى را ملزم به خروج از عراق كرد و كشورهاى اسلامى 
مانند كويت نيز از ترس اربابان غربى خود ، براى حضور ايشان مانع تراشى كردند ، هجرت سرنوشت ساز 
امام به پاريس با مشــورت حاج ســيد احمدآقا باعث شد ، انقلاب گام هاى مهمى به جلو برداشته و به 

پيروزى نزديك تر شود.
در تمام لحظات انقلاب در کنار امام بود

پس از پيروزى انقلاب نيز كه دوران دشوار تحولات اساسى در نظام سياسى/ اجتماعى ايران بود، 
سيد احمد خمينى در تمامى آن حوادث پر شمار در كنار امام قرار داشت و لحظه اى از امام جدا نشد. او 
پس از استقرار امام در جماران، همچون گذشته با تدبير و درايت، انجام امور بيت و دفتر امام را هدايت 
كرد و در تمامى جريانات و اتفاقات اين دوران به عنوان مشاورى امين در كنار ايشان ايفاى نقش نمود.
وظيفه ســنگينى كه مرحوم سيد احمد خمينى در طول ســال هاى اوج گيرى نهضت و سپس 
پيروزى انقلاب و به خصوص ده ســال رهبرى امام بر نظام نوپاى جمهورى اســلامى برعهده داشت، 
يکى از خطيرترين و تعيين كننده ترين جايگاه هايى بود كه ياران انقلاب در طول اين ســال ها در آن 
قرار داشتند. در تمام آن روزها و ايام پرفراز و نشيب، در كنار امام نستوه و سازش ناپذير، مرحوم سيد 

احمد خمينى بود كه لحظه به لحظه و پاى به پاى ايشان مى آمد.
از همين روى بود كه حضرت امام برخلاف رويه خويش در عدم تعريف از خويشان و نزديکانشان 

اما درباره حاج سيد احمد نوشتند:
»... من خداى قاهر حاضر منتقم را شــاهد مى گيرم كه احمد از آن روزى كه در كمك اينجانب 
در بيرونى مشغول اداره امور من بوده تا الآن كه اين ورقه را مى نويسم قدمى يا قلمى برخلاف گفتار و 
نوشتار من بر نداشته و با وسواس عجيب در كليه گفتارهاى من يا نوشته هاى من سعى نموده كه حتى 
يك كلمه بلکه گاهى يك حرف را كه به نظر او محتاج به اصلاح است بدون اذن من تصرف نکند.«۵

یادگار فقید امام را گرامی بداریم
مقام معظم رهبرى درباره اين خرق عادت حضرت امام خمينى رحمه الله عليه در يکى از خطبه هاى 

نماز جمعه تهران در ۲۶ اسفند ۱۳79 فرمودند:
»... حداقل دو مرتبه بنده خودم از امام شنيدم كه فرمودند: احمد عزيزترين افراد براى من است. 
امام از آن آدم هايى نبودند كه به عنوان يك كار احساســاتى و شــخصى، بخواهند به نزديکان خود 
اظهار علاقه كنند؛ آن جمله را فرمودند كه ما هم بگوييم؛ نفرمودند كه فقط خود ما بدانيم. در موارد 
متعددى امام نسبت به حاج احمد آقا اظهار اعتماد كردند. من فراموش نمى كنم جلسه بسيار پرُهيجانى 
را كه امام رضوان اللهَّ عليه به طور صريح جلوى من و چند نفر ديگر اظهار كردند كه به حاج احمد آقا 

اعتماد كامل دارند. پس به خاطر امام، خوب است كه ما هميشه از يادگار فقيد امام تجليل كنيم.«
اما بر اســاس دشمنى هاى ديرين جبهه اســتکبار جهانى و اذناب داخلى آنها و متأسفانه برخى 
دوســتان نادان، مرحوم سيد احمد خمينى، آماج بيشترين حملات تبليغى و رسانه اى قرار گرفت و 
كار به جايى رســيد از سوى همان دوستان نادان كه متأسفانه تحت تأثير شبکه هاى صهيونيستى و 

پايگاه هاى داخلى شان، همصدا با آنها بودند، به تهمت هاى ناروا متهم شد.
جرمش این بود که فرزند امام بود

از همين روى بود كه حضرت امام خطاب به فرزندشان نوشتند:
»...در حقيقت جرم تو اين است كه فرزند منى و اين در نظر آنان كم جرمى نيست؛ البته بالاتر 

از اينها هم بايد بگويند و خواهند گفت و بايد منتظر و مهيا باشى...«۶
پس از رحلت امام و انتخاب حضرت آيت الله خامنه اى به رهبرى از سوى مجلس خبرگان، مرحوم 
حجت الاسلام  والمسلمين سيد احمد خمينى با تمام وجود از رهبرى ايشان دفاع كرد و حفظ حرمت و 
حريم رهبرى را از اصول خدشه ناپذير انقلاب اسلامى دانست. وى در يکى از سخنان خود در حمايت 

از مقام معظم رهبرى گفت:
»... ما امروز موظف هســتيم پشت سر مقام رهبرى حضرت آيت الله خامنه اى حركت كنيم. هر 
چه ايشــان گفت گوش كنيم، اگر روزى حركت ما با حركت ولى نخواند، بدانيد كه نقص از ماست... 
اطاعت از خامنه اى، اطاعت از امام اســت. هر كس منکر اين معنا شــود، مطمئن باشيد در خط امام 
نيســت و هر كس بگويد كه اطاعت از امام غير از اطاعت از حضرت آيت الله خامنه اى اســت در خط 
آمريکاست. من بعد از رحلت امام، با خدا و امام عهد كرده ام كه كوچك ترين قدمى را عليه رهبرى و 

برخلاف رهبرى و حتى برخلاف ميل رهبرى برندارم...«7
______________________________

۱- فصلنامه حضور- مؤسسه تنظيم و نشر آثار امام خمينى- شماره ۱۸- صفحه ۱۱7   ۲- حجت الاسلام سيد 
احمد خمينى به روايت اســناد ســاواک – مركز بررسى اسناد تاريخى – مقدمه   ۳- فصلنامه حضور- مؤسسه 
تنظيم و نشر آثار امام خمينى- پيشين   ۴- همان   ۵-نامه امام خمينى به حجت الاسلام سيد احمد خمينى- 
۲۸ آذر ۱۳۶۶- صحيفه امام- جلد  ۲۰- صفحات ۴۳۶ ـ ۴۴۳   ۶- همان   7- سخنان مرحوم حاج سيد احمد 
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سالگرد رحلت حجت الاسلام والمسلمین حاج سید احمد خمینی

قالیباف در همایش جایزه ملی قانون:

اگر قانون مبنای تصمیم گیری نباشد جامعه دچار انحراف می شود
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
قانون در جامعه مبنای تصمیم گیری نباشد، 
جامعه دچــار چالش، کندروی، تندروی و 
انحراف می شود و فرصت ها از دست می رود.

محمد باقر قاليباف، رئيس مجلس شــوراى 
اســلامى در همايش جايزه ملــى قانون بيان 
داشت: هر جامعه اى نيازمند ثبات است و ثبات 
هم در بستر قانون اتفاق مى افتد. قانون گرايى و 
قانون مدارى مهم ترين هنجارسازى است كه بايد 

در هر جامعه اى رخ دهد.
وى گفت: ما اين توفيق را داريم كه در زمانى 
زندگى كنيم كه به بركت خون شهدا و حضرت 
امام)ره(داراى قانونى برخاســته از احکام الهى 
هســتيم و مبتنى بر مشى قرآن و اهل بيت )ع( 
زندگى مى كنيم كه اين نعمت بسيار بزرگى براى 

ما محسوب مى شود.
به گزارش مهر، رئيس مجلس شوراى اسلامى 
اظهــار داشــت: مکتب امام راحل بر ســه پايه 

معنويت، عقلانيت و عدالت است. اگر در كشور 
ثبات و تحولى رخ دهد، بايد بر پايه اين مکتب 

باشد. تحول نيازمند توازن است.

قاليبــاف گفت: اگر قانون در جامعه مبناى 
تصميم گيرى و حركت هاى شخصى و جمعى در 
عرصه هاى مختلف نباشد، جامعه دچار چالش، 

قلــدرى، كندروى، تندروى و انحراف شــده و 
پيشــرفت و ثبات از جامعه گرفته و فرصت ها از 

دست مى رود.
وى با اشــاره به مطالبه رهبرى براى تنقيح 
قوانيــن، بيــان داشــت: ما تــلاش كرديم كه 
اين دغدغــه را با كمــك دانشــجويان حوزه 
حقــوق، اســاتيد، مركز پژوهش هــا و معاونت 
قوانيــن مجلــس شــوراى اســلامى پيــش 
 ببريــم و از هــوش مصنوعــى هم اســتفاده

كرديم.
رئيس مجلس شــوراى اسلامى خاطرنشان 
كرد: بعــد از عيد فطر گام هايــى براى تنقيح 
قوانين برداشته و اجرائى خواهد شد. ما سه گام 
را پيش بينــى كرديم كه قوانين را در ۵۲ قانون 
مادر تنظيم كنيم. دو فاز آن از همين الان قابل 
استفاده است تا نمايندگان به قوانين از ۱۱7 سال 
قبل دسترســى داشته باشند و فاز سوم احتياج 

به زمان دارد كه آن را پيگيرى خواهيم كرد.

سرويس سياسى-
وزیر راه و شهرســازی در حاشیه جلسه 
هیئت دولت و در جمع خبرنگاران گفت: بیش 
از 2 میلیون و 4۰۰ هزار مسکن در نهضت ملی 

مسکن در حال ساخت است.
مشــروح گفت وگوهــاى ســيد اميرحســين 
قاضى زاده هاشمى رئيس بنياد شهيد و امور ايثارگران،  
عيسى زارع پور وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات،  سيد 
صولت مرتضوى وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعى، جواد 
جهرمى ســخنگوى  بهادرى  نفت،  على  اوجى وزير 
دولت، محمدمهدى اسماعيلى وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامى،  پيمان جبلى رئيس سازمان صداوسيما، سپهر 
خلجى رئيس شوراى اطلاع رسانى دولت،  سيد احسان 
خاندوزى وزير اقتصاد،  عزت الله ضرغامى وزير ميراث 
فرهنگى، گردشگرى و صنايع دستى را مى توانيد در 

مطالب زير بخوانيد.
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به کیهان:

بیش از ۵ هزار واحد مسکن مهر
فردا  در پردیس به بهره برداری می رسد

مهرداد بذرپاش، وزير راه و شهرسازى در پاسخ به 
سؤال كيهان مبنى بر اينکه، »وزارت راه و شهرسازى 
براى تأمين مالى ساخت مسکن، مجوز تهاتر فروش 
نفت با سازندگان تا سقف ۲ ميليارد و ۲۰۰ ميليون 
دلار را از رهبر معظم انقلاب اخذ كرده است. آيا صرفا 
با سازندگان داخلى تهاتر مى شود يا با خارجى ها هم 
تهاتر نفت و ســاخت مسکن در برنامه وجود دارد؟« 
گفت: اولويت با سازندگان داخلى است. در حال حاضر 
نيز، درحــال توافق تمهيدات اين موضوع با صندوق 
توســعه ملى هستيم كه منابع ريالى اش را به تامين 

كنندگان داخلى تزريق كنيم. 
وى در حاشيه جلســه هيئت دولت و در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: در حوزه نهضت ملى مســکن 
هفتــه آينده آمار دقيق را اعــلام مى كنم.  اما امروز 
عــدد ۲ ميليون و ۴۰۰ هــزار را رد كرده ايم كه در 
مراحل مختلف ساخت هستند. ما تا مى توانيم زمين 
و امکانات را در اختيار مردم قرار مى دهيم. ۶۰۰ هزار 
زمين روســتايى به خود مردم واگذار شده است. تا 
خرداد سال آينده به عدد يك ميليون زمين مى رسيم.
وزير راه و شهرســازى ادامــه داد: فردا بيش از 
۵۲۰۰ مسکن مهر در پرديس به بهره بردارى مى رسد 
و اين مسير باز هم ادامه خواهد داشت تا پايان دولت 

متقاضى مسکن مهرى باقى نماند.
 بذرپاش دربــاره امکان افزايــش قيمت بليط 
اتوبوس، قطار و هواپيما در روزهاى اخير، گفت: يکى 
از تقاضاى شبکه حمل ونقل، افزايش قيمت بليت است 
ولى  تا الان هيچ تصميمى براى افزايش قيمت بليت 
گرفته نشده و هر تصميمى هم موكول به سال آينده 

طبق روال معمول خواهد بود.
وى در پايان با اشــاره به اينکه امســال بيش از 
۳۰۰۰ كيلومتر راه روستايى ساخته ايم كه نسبت به 
ســال قبل رشد ۲۰ درصدى داشته ايم، تصريح كرد: 
سالن جديد ترمينال فرودگاه مشهد افتتاح مى شود 
و ظرفيت اســمى آن از 7 ميليون نفر اسمى به ۱۰ 
ميليون افزايش مى يابــد البته ظرفيت واقعى بيش 

از اين است.
یکی از شروط ایران برای سرمایه گذاری چینی ها

در صنعت ساختمان، انتقال تکنولوژی و فناوری های نوین
در ایران است

محمدرضا رضايى كوچى، رئيس كميسيون عمران 
مجلس نيز درباره ابهاماتى درباره استفاده از ظرفيت 
شركت هاى چينى در بازار مسکن و تفاوت مذاكرات 
وزارت و شهرســازى با شهردارى تهران در همکارى 
با چينى ها اظهار داشت: مذاكرات شهردارى و وزارت 
راه و شهرسازى با چينى ها براى همکارى  در ساخت 
مســکن در يك مسير برقرار بوده و مدل همکارى ها 

هم مشاركتى است.
وى ادامه داد:  مدل همکارى شــركت چينى در 
ساخت و ساز مسکن در ايران فقط سرمايه گذارى است 
و پول چينى ها وارد بازار مسکن مى شود. قرار نيست از 
نيروى كار چينى در صنعت ساختمان ايران استفاده 
شود چراكه هم مصالح ساختمانى هم نيروى كار در 
حوزه مســکن وجود دارد و در اين حوزه ها وابستگى 

خارجى نداريم.
رئيس كميســيون عمران مجلس با بيان اينکه 
چينى ها ما به ازاى ســرمايه گذارى در ساخت سهم 
خواهند داشــت، گفت: چينى ها به اندازه آورده خود 
در ساخت و ســاز ها و از محل فروش واحد ها، سهم 

خواهند داشت.
رضايى كوچى تاكيد كرد: يکى از شــروط ايران 
براى ســرمايه گذارى چينى ها در صنعت ساختمان، 
انتقال تکنولــوژى و فناورى هاى نوين براى صنعتى 
سازى در ايران است كه وارادت فناورى هاى نوين در 
ساخت مسکن نبايد در حد مصالح ساختمانى باشد. 
تکنولوژى هاى جديد بايد توان ساخت و ساز در صنعت 

ساختمان را افزايش دهد.    
وى درباره جزئيات مذاكرات با چينى ها و زمان 
آغاز مشــاركت چينى ها در ساخت و ساز مسکن در 
ايران گفــت:  مذاكرات به طور مــداوم ادامه دارد و 
چينى هــا اين قول را داده اند كه از ارديبهشــت ماه 
سال آينده وارد بازار مسکن شوند البته اين همکارى 

برد – برد براى ايران و چين است.
رئیس بنیاد شهید و جانبازان:

برنامه ریزی برای ارائه تسهیلات اشتغال
به خانواده های شهدا و ایثارگران

امير حسين قاضى زاده هاشمى، رئيس بنياد شهيد 
و جانبازان نيز در حاشيه نشست ديروز هيئت دولت در 

رابطه با آزمون استخدامى فرزندان شهدا و جانبازان 
7۰ درصــد گفت: با همت دولت و مجوز ســازمان 
ادارى استخدامى براى ۳۲۰۰۰ نفر از فرزندان شهدا 
و جانبازان بالاى 7۰ درصد دفترچه آزمون استخدامى 
منتشر شده است و ان شاءالله ۲9 فروردين توسط جهاد 

دانشگاهى برگزار مى شود.
وى افــزود: به همت و حمايــت دولت تمامى 
فرزندان شــهدا و جانبازان 7۰ درصد به اســتخدام 
رسمى دولت در مى آيند و قانونى كه ده سال معطل 
مانده بود به نتيجه رسيد و سال آينده شاهد بيکارى 
هيچ فرزند شهيد و جانباز 7۰ درصدى نخواهيم بود.
رئيس بنياد شــهيد گفت: يکى ديگر از اقدامات 
مهم دولت حمايت اشتغال است كه تسهيلات اشتغال 
توســط دولت براى خانواده هاى شــهدا و ايثارگران 
برنامه ريزى شده اســت و اميدواريم با اين دو اقدام 
مهــم نرخ بيکارى خانواد هاى شــهدا و ايثارگران به 

نصف كاهش پيدا كند.
قاضى زاده هاشــمى درباره اقدامات بنياد شهيد 
در ســال ۱۴۰۲ گفــت: جدى تريــن كارهاى ما در 
ســال ۱۴۰۲ در دو عرصه بود؛ يکــى كاهش زمان 
پرداخت هاى درمانى از ۶ ماه به ۳ ماه در مؤسسات و 
از ۴۵ روز به ۲۰ روز به اشــخاص ايثارگر بوده است؛ 
دومى هــم بحث هاى فرهنگى بوده كه ظهور و بروز 
آن در جشنواره فيلم فجر با حضور ۵ فيلم سينمايى 
در جشــنواره بود.وى درباره فروش فيش خودروى 
وارداتــى جانبازان در بازار هم گفت: قبلًا هم گفته ام 
كه اين حتماً تخلف است چون اصلاً فيشى وجود ندارد 
و وزارت صمت در سامانه اشخاص را ثبت مى كند و 

خودرو را به شخص تحويل مى دهد.
رئيس بنياد شهيد و امور ايثارگران گفت: اين ها 
ممکن اســت عوارض حقوقى پيدا كند و اين وسط 
كلاهبردارى هايــى اتفاق بيفتد؛ كســى كه امتيازى 
كه وجود ندارد را مى فروشد و خريدار آن، بعداً دچار 
مشــکل خواهند شد چون سازوكارهاى اين موضوع 

پيش بينى شده است.
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 سال  جاری بیش از یک میلیون فرصت شغلی 
ایجاد کرده ایم

همچنين ســيد صولت مرتضــوى، وزير تعاون 
كار و رفــاه اجتماعى گفت: در حوزه اشــتغال قولى 
كه توســط دولت داده شده بود عملياتى شده است 
و هم ســال ۱۴۰۱ هم سال ۱۴۰۲ به روايت آمار و 
مستندات موجود بيش از يك ميليون فرصت شغلى 

ايجاد كرده ايم.
وى ادامــه داد: ناترازى صندوق هايمان را قدرى 
بــه همترازى رســانده ايم و بدهى هاى صندوق ها به 
بانك هاى عامل به شدت كاهش يافته است و ان شاءالله 
به صفر خواهد رســيد، منابع در آمدى را مستحکم 
كرديم، ضريب پشــتيبانى صندوق ها تصويب شده 
و رو به افزايش اســت و در حوزه هاى مختلف مانند 
رسيدگى به دعاوى، فرآيند آن ها كوتاه شده است و 

مدت رسيدگى كاهش پيدا كرده است.
وزير كار گفت: بالغ بر ۴ ميليون نفر در دوره اى 
كه در مركز آموزش فنى و حرفه اى برگزار شده است 
شركت كرده اند.در سازمان بهزيستى هيچ مدد جوى 
پشــت نوبتى نداريم و افزايــش ۴۰ درصدى حقوق 
مستمرى بگيران را در سازمان بهزيستى را داشتيم.

مرتضوى درباره ميزان افزايش حقوق سال آينده و 
اين كه »پيشنهاد دولت روى چند درصد است«، اظهار 
كرد: ما پيشنهاد خاصى نداريم و ما بايد قانون را اجرا 
كنيم. قانون دقيقا فرآيندها را مشــخص كرده است. 
تلاش ما اين است كه ضريبى كه همه ساله نسبت به 
سبد معيشت ديده و معادل آن ضريب پرداخت مى شد 
امسال بتوانيم يه تکانى به آن بدهيم يعنى افزايش پيدا 
مى كند.وى در پاســخ به ميزان سبد معيشتى گفت: 
قرار است انستيتو تغذيه پيشنهادات خود را بياورد و 

بعد از آن محاسبه خواهيم كرد.
وى درباره اجراى طرح كالابرگ الکترونيك گفت: 
خوشبختانه مرحله دوم شروع شده و با استقبال خوبى 
مواجه بوده اســت. كالابرگ كار بسيار كارستانى بود 
و نزديك به ۱۸ ميليون از ۲۰ ميليون خانوار جامعه 
هدفمان از اين يارانه استفاده كردند و اگر ضريب ۳.۳ 
كه ملاک است به خانوارها بدهيم تقريبا بالغ بر ۵۴ 
ميليــون نفر از جامعه ۶۰ ميليونى هدف از كالابرگ 

استفاده كرده اند.
وزير كار ادامه داد: در اين طرح فرآيندها بسيار 
خوب بوده است و در بالغ بر ۲۲۰ هزار فروشگاه انجام 
مى شود و معطلى، صف و كمبود كالا نداريم و مردم 
هم در مرحله دوم كه از ۱۸ اسفند آغاز شده است با 
يك شيب ملايم در حال استفاده هستند. كسانى كه 
مشمول كالابرگ و يارانه اضافى مى شوند قطعا بدانند 
كه منابع آن را تامين كرده ايم و مشکلى براى اجراى 

طرح نخواهيم داشت.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعى در افزايش ميزان 
يارانه گفت: الان اين بحث كالابرگ الکترونيك را براى 
۳ ماه پيش بينى كرديم و تا ۱۸ ارديبهشت ادامه دارد 
و بعد قرار شد مجددا در صحن دولت بحث بشود كه 
ببينيــم ادامه پيدا كند يا نه براى افزايش يارانه فعلا 
تصميمى گرفته نشده و در جلسات آتى اگر تصميمى 

گرفته شد حتما خواهيم گفت.
بستۀ اینترنت رایگان ۵ گیگابایتی

عیدانۀ هیئت دولت به مردم
عيسى زارع پور، وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات 
در حاشيۀ جلسۀ هيئت دولت گفت: امسال يك سال 
پر بار براى صنعت فضائى بود و ما شش پرتاب داشتيم. 
ماهواره هــاى متعدد با موفقيت در مدار قرار گرفتند 

و پرتاب هايى كه در اين دو ســال و اندى انجام شد، 
معادل سه دولت گذشته بود.

وى ادامه داد: سال آينده نيز، پرتاب هاى متعددى 
پيش بينى شده و ماهواره هاى متعدد در دست ساخت 
اســت و به اميد خدا، ما به ســمت منظومه سازى 
خواهيم رفت و مجموعه اى از ماهواره هاى متعلق به 
جمهورى اســلامى ايران را كه توان منظومه سازى 

دارند، پرتاب خواهيم كرد. 
وزير ارتباطات بيان داشــت: بزرگ ترين پايگاه 
فضاى كشــور در حال ساخت اســت و در تلاشيم 
كه فاز اول آن در ســال آينده به بهره بردارى برســد 
و اوليــن پرتاب را از آنجا انجــام دهيم. زارع پور در 
اهميت ساخت اين پايگاه فضائى توضيح داد: پرتاب 
آخر ما كه از طريق روســيه انجام شده به اين دليل 
بود كه پايگاه هاى فعلى ما، چنين امکانى را ندارند و 
از پايگاه فضائى جديدمان، ما توانايى پرتاب ماهواره 
به مدارهاى خورشــيد آهنگ نيز خواهيم داشــت. 
ان شــاءالله سال آينده، سال پربارترى از امسال براى 

صنعت فضائى خواهيم داشت.
زارع پور در اهميت ســاخت اين پايگاه فضائى 
توضيح داد: پرتاب آخر ما كه از طريق روســيه انجام 
شدف به اين دليل بود كه پايگاه هاى فعلى ما، چنين 
امکانى را ندارند و از پايگاه فضائى جديدمان، ما توانايى 
پرتاب ماهواره به مدارهاى خورشيد آهنگ نيز خواهيم 
داشت. ان شاءالله سال آينده، سال پربارترى از امسال 

براى صنعت فضائى خواهيم داشت.
وى افزود: ما براى رسيدن به لايه ژئو، يك برنامه 
۵ ســاله و افق ۱۴۰7 داريم، ولى همه تلاشمان اين 
اســت كه تا پايان اين دولــت پرتاب هاى تحقيقاتى 

داشته باشيم.
همچنين، زارع پور از هديۀ ۵ گيگابايتى هيئت 
دولت به مردم خبر داد و گفت: به مناسبت عيد نوروز و 
همچنين حلول ماه مبارک رمضان، يك بسته اينترنت 
رايگان براى همه مردم فعال خواهد شــد. يك بسته 
۵ گيگابايتى، كه معــادل ۱۲ گيگ ترافيك داخلى 
خواهــد بــود، از طريق پنجره ملــى خدمات دولت 
هوشــمند به عنوان هديه هيئــت دولت براى مردم 
 فعال خواهد شد و كسانى كه تمايل دارند، مى توانند به

my.gov.ir مراجعه نمايند. اين بســته، تا عيد فطر 
امکان استفاده خواهد داشت.

وزير ارتباطات، در بيان پيشــرفت پوشش فيبر 
نورى در كشور گفت: پارسال اين موقع، ما ۲/۵ ميليون 
پوشش فيبر نورى داشتيم، اما اكنون اين ميزان تقريبا 
سه برابر شده و به 7 ميليون و خرده اى رسيده است. 
تقريباً براى ۳۰ تــا ۳۵ درصد مردم عزيزمان امکان 
دسترسى به اينترنت هاى پرسرعت با سرعت ۱۰۰۰ 
مگابايت بر ثانيه فراهم شده است و مردم براى استفاده 

از آن، بايد در شهرهايشان درخواست بدهند.
شهردار تهران: 4 ایستگاه متروی جدید

شنبه افتتاح می شود
عليرضا زاكانى نيز در حاشــيه جلســه هيئت 
دولت درباره افتتاح ايستگاه هاى جديد مترو، گفت: 
۴ ايســتگاه مترو شــنبه افتتاح مى شود و اين اقدام 
 مبــارک مردم باشد.شــهردار تهــران تصريح كرد:

۳ ايســتگاه مختص خط ۶ مترو بوده و يك خط هم 
بخش تبادلى و تعويض خط ۶ و 7 است.

وزیر نفت: 4400 جایگاه سوخت 
آماده خدمات رسانی در ایام نوروز

جــواد اوجى، در رابطه با تاميــن بنزين در ايام 
نــوروز گفت: در ايام نوروز مشــکلى در بحث تامين 
بنزين نخواهيم داشــت و تمامــى ۴۴۰۰ جايگاه در 
سراسر كشور آماده خدمات رسانى به مردم هستند.

وى ادامه داد: هر هموطنى تخلفى در جايگاه ها 
مشاهده كند مى تواند با سامانه ۲۶7۵ تماس گرفته و 
تخلف در جايگاه هارا گزارش دهد تا همکاران ما ورود 
كنند. از ۱۵ اسفند ماه هم بارزسان پخش به طور نا 
محسوس در تمامى جايگاه ها در سراسر كشور هستند.
وزير نفت گفت: در تمامى جايگاه هاى سراســر 
كشــور كارت سوخت براى افرادى كه كارت سوخت 
خود را گم كرده اند و يادر دسترس آن ها نيست وجود 
دارد اما اولويت براى سوخت رسانى با كارت سوخت 

خود هموطنان است.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح: 

افزایش ۵ برابری صادرات تجهیزات دفاعی ساخت ایران
امير محمدرضا آشتيانى نيز در حاشيه برگزارى 
جلسه هيئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: ما در 
توســعه تعاملات دفاعى با همه كشورها، از يك سو 
درباره قفقاز و ارمنستان كه اخيراً ملاقات داشتيم و 
در رابطه با قطر كشــورى بسيار تاثيرگذار در منطقه 
اســت و در تعاملاتى كه ما با اين كشور داريم همه 

مباحث منطقه اى را مرور كرديم.
وى ادامه داد: در توسعه اين همکارى ها و اقداماتى 
كه مى توانيم آن ها را به عنوان مبنا براى گســترش 
همکارى هــا تعيين كنيم بحث و گفت وگو شــد كه 
اين الگو را حتماً در رابطه با ساير كشورها نيز دنبال 
خواهيم كرد. همچنين؛ ارتباطاتى با تركيه، روسيه و 

خصوصاً همسايگانمان داشته ايم.
وزير دفاع تصريح كرد: وزارت دفاع ظرفيت هاى 
بسيار بزرگى در كشــور در حوزه ساخت هواپيما و 
تعميرات اساســى آن ها دارد. بنابراين؛ اين ظرفيت 
از جاهاى ديگر بيشــتر است كه بتواند اين كار را به 
نتيجه برســاند و اين كار را در همکارى با بخش هاى 
كشورى ادامه مى دهيم تا بتوانيم به مراحلى برسانيم 

كه قطعيت آن را اعلام كنيم.
امير آشــتيانى اظهار كرد: ما در زمينه صادرات 
حوزه دفاعى نسبت به دو سال گذشته حدود ۴ تا ۵ 

برابر افزايش را شاهد بوده ايم و حتماً اين كار در آينده 
با توجه به نوآورى ها و تسليحات جديدى كه طراحى 
و ساخت آن را دنبال مى كنيم افزايش خواهد يافت.

وى با اشاره به برگزارى رزمايش مركب كمربند 
امنيت دريايى ۲۰۲۴، خاطرنشان كرد: رزمايش ها در 
راستاى نمايش قدرت برگزار مى شود در اين رزمايش 
ســه قدرت بزرگ دنيا با هــم همکارى مى كنند در 
راســتاى ثبات در منطقه و آبراه هاى حساس منطقه 
برگزار مى شود، حضور كشورهاى ناظر مانند عمان، 
پاكســتان و آذربايجــان نشــان دهنده اهميت اين 
رزمايش هاست.وى افزود: در حوزه موتور هواپيماها و 
پهپادها به خودكفايى رسيده ايم و در حال طراحى و 
ساخت آن ها هستيم و درباره موتورهاى سنگين نيز 

در حال فعاليت هستيم.
امير آشتيانى درباره فعاليت هاى وزارت دفاع در 
حوزه فضا عنوان كرد:  ســال آينده در حوزه فضائى 
پيشرفت هاى بسيار خوبى خواهيم داشت و با ماهواره بر 

سيمرغ دامنه كارها را گسترش مى دهيم.
وزیر فرهنگ و ارشاد: فروش فیلم های سینمایی

به ۱۳00 میلیارد تومان رسید
همچنين محمد مهدى اســماعيلى، در حاشيه 
جلسه هيئت دولت، گفت: ســال را در حالى داريم 
به اتمام مى رسانيم كه فروش فيلم هاى سينمايى به 
۱۳۰۰ ميليارد تومان رسيده است، اين عدد در سال 

گذشته حدود ۴۰۰ ميليارد بوده است.
وى با اشــاره به اينکه تعداد ســينماها به 9۰۰ 
رسيده است، افزود: تعداد سينماها از ۵7۰ سينما به 
9۰۰ ســينما رشد كرده است.وزير ارشاد تاكيد كرد: 
اســناد مهم مثل سند موسيقى و ايجاد شهر جهانى 
صنايع خلاق فرهنگى نيز در كشور تصويب شده است.
وزير فرهنگ و ارشاد با اشاره به برگزارى نمايشگاه 
بزرگ قرآن، تاكيد كرد: امسال با شعار »مى خوانمت« 
در تهران و ۳۰ اســتان كشور نمايشگاه قرآن برگزار 
مى شود. با برنامه ريزى هايى كه انجام شده برآورد اوليه 
ما اين است كه حدود ۵ ميليون نفر از نمايشگاه قرآن 
بازديد خواهند كرد. در اين نمايشگاه از خادمين قرآن 
كريم نيز با حضور رئيس جمهور تقدير خواهيم كرد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی: 

مرمت سازی کاروانسراها
 باید تحت نظارت میراث فرهنگی باشد

عزت الله ضرغامى نيز درباره دو كاروانسرا، گفت: 
از نظر قوانين يونســکو واگــذارى بناهايى كه تحت 
نظر كارشناسان ميراث فرهنگى بوده و تحت ضوابط 
آن ها فعاليت مى كند اشکال قانونى ندارد به گونه اى 
كه بسيارى از آن ها در سطح جهانى در اختيار بخش 
خصوصى است اما تحت ضوابط يونسکو اداره مى شود. 
وى افزود: اين دو كاروانسرا در اختيار ستاد اجرائى 
فرمان امام است و از نظر قانونى مشکل خاصى ندارد 
اما بايد كاملا تحت نظــارت ميراث فرهنگى مرمت 
شــوند كه هزينه بسيار سنگينى دارد اگر اين اتفاق 
رخ دهد تحت نظر ما اين مرمت سازى رخ خواهد داد.

وزير ميراث فرهنگى تأكيد كرد: اكنون من خبرى 
ندارم كه واگذارى اين دو كاروانسرا انجام شده است 
يا نه، اما خيلى خوب است كه دولت اعتبارات لازم را 
در اختيار وزارت ميراث قرار داده تا بســيارى از ابنيه 
تاريخــى تحت نظارت و مالکيــت دولت كار خود را 
انجــام دهد اما در جاهايى كه مالکيت آن در اختيار 
بخش خصوصى است، محدوديت هايى نيز وجود دارد.

ضرغامى افزود: ما بناهاى زيادى داريم كه ثبت ملى 
بوده و در اختيار مردم قرار دارد و نقل  و انتقال آن بين 
مردم هيچ اشکالى ندارد و با نظارت ما انجام مى شود و لذا 
اگر قرار است فروخته شود نظارت ما وجود دارد كه تغيير 
نکند و تا آنجا كه امکان دارد مرمت لازم هم انجام شود، 
در جاهايى مثل يزد كه بافت وسيعى از ميراث فرهنگى 
دارند با برنامه هايى كه داريم از تسهيلات بانکى استفاده 

كنند تا بافت هاى باستانى حفظ شود.
وى درباره دو برابرشدن ارز مسافرتى، گفت: اين 
مصوبه بدون اطلاع وزارت گردشــگرى انجام گرفته 
است، البته سياست هاى ارزى دولت ايجاب مى كرد 
كه براى كنترل قيمت ارز در بازار در مقطع تعطيلات 
نوروزى كه معمولاً اين مشکل به علت خريد ارز از بازار 
آزاد پيــش مى آيد، تمهيداتى را در نظر بگيرد، البته 
يك اشکالى كه بعداً گرفته شد اين بود كه به هرحال 
بعضى ها اين ارز را بگيرند و سفر هم نروند و در بازار 
آزاد اين ارز را بفروشند كه البته خوشبختانه اطلاعيه 
بانــك مركزى و اعلام اينکه برخورد جدى و تنبيهى 
با متخلفان صورت مى گيرد تا حد زيادى اين مسئله 

را كنترل مى كند.
رئیس سازمان انرژی اتمی:

پرتو دهی محصولات کشاورزی برای اولین بار در ایران
محمد اسلامى، نيز گفت: براى اولين بار پرتودهى 
به محصولات كشاورزى انجام خواهد شد و اميد است 

در زندگى مردم ديده شود و از آن استفاده كنند.
وى با اشاره به برنامه ريزى سازمان انرژى اتمى 
براى ســاخت نيروگاه در كشــور اظهار كرد: ساخت 
نيروگاه به 7 سال زمان نياز دارد و طبق برنامه ريزى 
انجام شده تا پايان دولت چهاردهم اين دو نيروگاه را 

افتتاح خواهيم كرد.
رئيس سازمان انرژى اتمى با بيان اينکه نيروگاه 
اتمى بوشــهر در ســال ۱۴۰۲ از نظر وانو )انجمن 
جهانى بهره برداران از نيروگاه هاى هســته اى( مقام 
اول بازدهــى نيروگاه هاى اتمى شــد، عنوان كرد: 
همچنين در ســال گذشــته از 7 ميليارد كيلووات 
ســاعت عبور كرديم و نيروگاه هاى اتمى نقش خود 
را به خوبى ايفا كردند و اميد اســت سال آينده هم 

به اين شکل پيش برويم.

وزیر راه و شهرسازی در حاشیه جلسه هیئت دولت:

بیش از 2 میلیون و 400 هزار واحد مسکونی
در حال ساخت است


